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Zápis ze 135. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 7. června 2021 od 13.00 hod. Z důvodu vývoje epidemiologické situace jednání 

proběhlo online via aplikace WEBEX.   

 

Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. (předseda), prof. Ing. Petr Dvořák, CSc., 

RNDr. Miloslav Frýzek, prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., prof. RNDr. Ing. František Kocourek, 

CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, DrSc., doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., prof. RNDr. Tomáš 

Polívka, Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., Ing. Martin Srholec, Ph.D., prof. Ing. Michael Šebek 

CSc., prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc., prof. PhDr. David Šmahel, Ph.D. Ing. Karel Vejražka, Ph.D., 

Mgr. Ing. Kateřina Miholová, PhD. (tajemnice KHV), Mgr. Markéta Avakian (host), Ing. Miroslav 

Rychtařík (host)  

 

Omluveni: Komise byla usnášeníschopná. 

 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 

rozesílány průběžně e-mailem.  

 

 

Projednávané body: 

 

1) Zahájení, schválení návrhu programu 

2) Informace z 368. zasedání Rady      [členové Rady] 

3) Hodnocení účelové podpory        [M. Srholec] 

a) Závěrečné hodnocení programů TA ČR 

b) Návrh skupiny grantových projektů Grantové projekty orientovaného základního 

výzkumu (GA ČR) 

4) Hodnocení výzkumných organizací poskytovateli v segmentu resortů [F. Kocourek] 

5) Implementace Metodiky 2017+    [Š. Jurajda, M. Šebek, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Výzva k podávání návrhů kandidátů do KHV v technických vědách 

c) Výzva k přihlašování vybraných výsledků do Modulu 1 

d) Připomínky k hodnocení ze strany VO (SU, UJEP) 

e) Pozice koordinátora hodnocení 

f) Workshop k hodnocení aplikovaného výzkumu (ČVUT, 28. 6. 2021) 

g) Vypořádání stížností (VUT) 

      

6) IS VaVaI          [ M. Rychtařík] 

7) Různé 

8) Závěr  
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Ad 1) Jednání zahájil předseda Komise prof. Jurajda a konstatoval, že Komise je usnášeníschopná. 

Komise schválila program jednání. 

Ad 2) Prof. Jurajda Komisi informoval o 368. zasedání Rady ze dne 28. května 2021. Rada schválila 

vypořádání mezirezortního připomínkového řízení k materiálu Návrh výdajů státního rozpočtu ČR 

na VaVaI na rok 2022 s výhledem na léta 2023 a 2024 s dlouhodobým výhledem do roku 2028. 

Návrh Ministerstva financí na plošné snížení finančních prostředků je zcela neakceptovatelný. 

Procentní bod ročního nárůstu produktivity ve výhledu 50 let sníží zatížení celkového veřejného 

dluhu o polovinu. Výdaje na VaVaI jsou zásadní investice, nikoli spotřeba. Dále Rada projednala 

Národní plán obnovy, OP JAK a OP Technologie a aplikace pro konkurenceschopnost. 

Prof. Zažímalová, předsedkyně Akademie věd ČR, Radě představila Strategii AV 21. 

Ad 3) KHV projednala návrh vyjádření k hodnocení ukončených programů TA ČR k roku 2019 

(ALFA, Centra kompetence a GAMA), vyjádření po doplnění navržených změn následně schválila. 

Dalším bodem programu byl návrh skupiny grantových projektů GAČR - Grantové projekty 

orientovaného základního výzkumu (SGP OZV). Návrh nebyl schválen vědeckou radou GA ČR, 

přesto byl předložen Radě. Míra úspěšnosti je i v případě jiných programů GA ČR velice nízká, 

na navrhovaný program nemá agentura zajištěné financování, situace by se tak jen zhoršila.  Návrh 

programu neprošel ex-ante hodnocením, a tudíž není v souladu s pravidly pro přípravu nových 

skupin grantových projektů. Požadované ex-ante hodnocení návrhu programu by se mělo mimo 

jiné vyjádřit k potenciálním duplicitám ve vztahu k současným a připravovaným programům jiných 

agentur. Prof. Dvořák vyjádřil dále pochybnosti o aktuálním smyslu takového programu. Překotné 

schvalování nových programů a skupin grantových projektů bez jejich zevrubného a nezávislého 

hodnocení výrazně zvyšuje riziko zavádění nesystémových opatření. KHV schválila vyjádření 

po doplnění navržených změn. 

Ad 4) Prof. Kocourek (zpravodaj KHV pro rezortní metodiky) ve spolupráci s dr. Miholovou 

zpracoval základní informaci o hodnocení výzkumných organizací poskytovateli v segmentu resortů 

včetně návrhu dokončení implementace a časového harmonogramu (viz Příloha 1). Cílem je 

harmonizovat hodnocení výzkumných organizací v modulech M3 až M5 s hodnocením plnění 

DKRVO jako jednoho z podkladů pro účely stanovení nových DKVRO s akcentem na promítnutí 

výsledků škálování výzkumných organizací podle modulů M1 až M5 za 5 leté období do stanovení 

výše institucionální podpory. KHV schválila postup, který v první fázi předpokládá oslovení 

poskytovatelů s žádostí o zaslání poslední (aktualizované) verze metodiky hodnocení příslušného 

poskytovatele a informace o výsledku hodnocení jednotlivých VO v jeho gesci (nejlépe odkazem 

na veřejně přístupné zdroje) a následné rozdělení materiálů jednotlivým členům KHV k vyjádření. 

 

Ad 5) Tajemnice Komisi zpravila o aktuálním stavu hodnocení podle M17+ na národní úrovni. 

Hodnocení v Modulu 1 (aplikace SKV-POPR) se nachází ve finální fázi, nastává čas kontroly. 

Oborové bibliometrické zprávy i bibliometrické zprávy pro VO  jsou nahrány do neveřejné části 

interaktivní aplikace (m17.rvvi.cz) určeném členům OP příp. KHV. Touto cestou bude distribuován 

i doplňkový bibliometrický podklad o oborových kapacitách z dílny IDEA/CERGE-EI, který byl 

upraven na základě připomínek garantů bibliometrie na společném jednání dne 31. 5. 2021. Díky 

spolupráci dr. Nekorjaka s IDEA jsou bibliometrické zprávy a zmíněný podklad kompatibilní, pracují 

se stejným datasetem připraveným na ÚV ČR. Následně bude diskutována možnost začlenění 

oborových kapacit do bibliometrických zpráv pro příští kolo hodnocení. 
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Prof. Jurajda Komisi informoval o plánovaném setkání s novým předsednictvem ČKR. Dále je 

připravováno pilotní jednání k hodnocení technicky orientovaných výzkumných organizací 

se zvláštním zřetelem na hodnocení aplikovaného výzkumu. Jednání proběhne na úrovni KHV 

a vybraných VO (ČVUT, VUT, VŠCHT, VŠB-TUO, COMTES FTH, Ústav přístrojové techniky 

AV ČR) a to pravděpodobně v červenci. Za KHV se jednání zúčastní prof. Šebek, doc. Machan, 

doc. Kozubek, prof. Jurajda, prof. Polívka a tajemnice. 

 

V návaznosti na 134. jednání KHV, kde byla konstatována nutnost doplnit KHV o odborníka 

v technických vědách, aby byl vyloučen souběh funkce předsedy OP2 a oborového zpravodaje KHV 

za technické vědy, byl Komisi předložen návrh Výzvy 2021 k podávání návrhů na jednoho člena 

Komise pro hodnocení výzkumných organizací a ukončených programů z oblasti technického 

aplikovaného výzkumu. KHV návrh schválila.  

 

Dne 31. 5. 2021 byl ukončen sběr dat do IS VaVaI a v této souvislosti je třeba připravit výzvu 

k přihlašování vybraných výsledků do Modulu 1 v aplikaci SKV pro 5. rok implementace M17+. 

Návrh výzvy plně odpovídá schválené Příručce M17+ včetně doporučení výzkumným organizacím. 

Komise návrh výzvy vč. příloh schválila. 

 

Dalším bodem programu byla specifikace náplně činnosti pozice hlavního koordinátora hodnocení 

podle M17+, která by následně mohla být  upravena formou aktualizace Statutu Odborných panelů. 

Koordinátora navrhuje KHV a jmenuje Rada. Jeho funkční období je pětileté a je odměňován jako 

člen poradního orgánu Rady. Komise schválila navrženou definici činnosti koordinátora hodnocení 

(viz Příloha 2). 

KHV konstatovala, že je třeba uzavřít proces tripartitních jednání a škálování. KHV požaduje, 

aby MŠMT zveřejnilo výstupy z hodnocení vysokých škol. Pro další rozvoj a zkvalitnění hodnocení 

je třeba také znát profilové obory. KHV chce v tomto smyslu vznést oficiální dotaz. V této souvislosti 

doc. Kozubek navrhl dopracování principů hodnocení výzkumných organizací a jejich oborů podle 

Metodiky 2017+ ve 3. roce implementace“ pro VŠ i pro AV ČR. Na 17. 6. 2021 je plánováno setkání 

s prof. Zažímalovou, kde bude možno problematiku projednat. Prof. Šebek dodal, že „Principy“ je 

třeba sladit napříč vědními oblastmi (např. hodnocení učebnic, které nejsou výsledkem VaV 

viz Definice). 

Komise diskutovala dlouho připravovaný tematický workshop zaměřený na hodnocení technického 

aplikovaného výzkumu podle Metodiky 2017+. Na workshopu budou představeny výsledky práce 

PS KHV pro hodnocení aplikovaného výzkumu. Z odborného pohledu dosavadní závěry 

a zkušenosti s hodnocením aplikovaného výzkumu okomentují předsedové OP a hodnoticích 

orgánů poskytovatele. Praktickou stránku hodnocení a aktuální doporučení představí pracovníci 

Odboru RVVI. Návrh pozvánky a programu workshopu byl Komisí schválen per rollam dne 

12. června 2021. Workhop bude z původně na KHV avizovaného termínu (28. 6. 2021) po dohodě 

místopředsedy Rady prof. Maříka, prof. Jurajdy a doc. Machana přesunut na září 2021. 

Prof. Šebek přednesl členům KHV stížnost výzkumného pracovníka VUT na vypořádání námitky 

na hodnocení v Modulu 1 (ve 3. roce implementace M17+). Jako oficiální odpověď na konkrétní 

námitku VUT od Rady dostalo pouze formalistické právní vyjádření Úřadu vlády, které neobsahuje 

odborné argumenty, a proto neumožňuje autorům se poučit, a tak případně zkvalitnit další tvůrčí 

práci, nebo její výkaznictví. VUT tak dochází k mylnému názoru, že se její námitkou RVVI seriózně 

nezabývala. Členové KHV se shodli, že výzkumné organizace měly obdržet vypořádání i ze strany 
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předsedů Odborných panelů, které bylo též zpracováno a to velice podrobně. Prof. Šebek zaslal 

VUT chybějící odborné vyjádření, u kterého autor výsledku následně vyzdvihl kvalitu vyjádření, 

analýzu práce hodnotitelů a hodnotí ji jako velmi důležitou a přispívající ke kultivaci celého systému 

hodnocení VaV. 

Ad 6) Ing. Rychtařík Komisi prezentoval statistiku záznamů o výsledcích předaných do IS VAVAI 

ve struktuře RIV21 v termínu do 31. 5. 2021 a jejich srovnání s RIV18, RIV19 a RIV20. 

Komise dále diskutovala chyby v databázi RIV a možnost záchytu těchto chyb. Za správnost údajů 

předávaných do IS VaVaI primárně v souladu se zákonem odpovídá výzkumná organizace 

(předkladatel výsledku), která musí předávat úplné a pravdivé údaje. Následně by tyto údaje měly 

být ověřovány ze strany poskytovatele podpory. Tuto skutečnost je třeba VO zdůrazňovat, nejsou 

si často své odpovědnosti vědomy, 

Příští řádné 136. jednání se má konat dne 6. 9. 2021 od 13.00 hod. Podle aktuálního vývoje 

epidemiologické situace proběhne 136. jednání KHV online via aplikaci WEBEX.  

V Praze dne 18. června 2021 

Zapsala: M. Avakian 

Schválil: Š. Jurajda      


